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عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه 
دولت بدون ارزپاشی مدیریت بازار ارز و قیمت دلار 
را انجام می دهد، گفت: بانک مرکزی در حال مدیریت 

بازار ارز از طریق مرکز مبادله ارز و طلا است.
غلامرضا مصباحی مقدم، با اشاره به تثبیت نرخ ارز توسط بانک 
مرکزی در ماه های اخیر اظهار کرد: در گذشته بانک مرکزی برای 
مدیریت بازار ارز، به ارزپاشی روی می آورد. یکبار این اتفاق در سال 
۹۶ رخ داد که ۱۸ میلیارد دلار ارز به بازار وارد شــد تا از نوسانات 
قیمت دلار جلوگیری کنند، اما نتوانستند بازار ارز را مدیریت کنند.
این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: پیش از آن نیز 
۵۰ تن طلا به صورت سکه وارد بازار شد اما نتوانستند قیمت سکه 

و ارز را کنترل کنند.
وی ادامه داد: در دوره فعلی مدیریت در بانک مرکزی شــاهد 
کنترل درست بازار ارز هستیم، در این دوره پول پاشی و ارزپاشی 

نیز در بازار صورت نگرفته است.

مدیریت بازار ارز ابتدا از طریق مرکز مبادله ارز و طلا
به گزارش بازار، مصباحی مقدم تاکید کرد: اطلاعاتی که بنده 
دارم نشــان می دهد، بانک مرکزی در حــال مدیریت بازار ارز 
ابتدا از طریق مرکز مبادله ارز و طلاســت، در این مرکز، عرضه 
کنندگان و تقاضاکننــدگان در این بازار حضور دارند و عرضه و 
 تقاضاســت که قیمت ارز را تعیین می کند نه ارزپاشی توسط 

بانک مرکزی.
این اقتصاددان تصریح کرد: طی روزهای گذشته مشاهده شده 
که برخی از رسانه ها و کارشناسان مدعی شده اند که دولت در 

حال سرکوب قیمت ارز است که حرف نادرستی است.
مصباحی مقدم افزود: سرکوب قیمت ارز زمانی معنی پیدا می کند 
که نرخ ارز به صورت طبیعی تمایل به افزایش داشته باشد و دولت 
و بانک مرکزی از آن جلوگیری کند. این اتفاق در شرایط فعلی 

اصلا معنا پیدا نمی کند.
در روزهای گذشته، برخی افراد و رسانه ها تحلیل هایی از کاهش 

ذخایر خارجی بانک مرکزی ارائه کرده اند، این در حالیســت که 
محمد شیریجیان، معاون اقتصادی بانک مرکزی می گوید: »در 
سنوات گذشــته نیز در طول سال ذخایر خارجی بانک مرکزی 

تعدیل شده است«.
کارشناســان اقتصادی معتقدند تعدیــل ذخایر خارجی بانک 
مرکزی دلایل مختلفی دارد و اصلا به معنی ارزپاشــی بانک 

مرکزی نیست.
در همین زمینه شیریجیان می گوید که یکی از دلایل تعدیل 
ذخایر خارجی بانک مرکزی این بود که دولت سال گذشته سهمی 
از ذخایر صندوق توسعه ملی استقراض کرد و ریال آن را از بانک 

مرکزی تحویل گرفت که ارز آن امسال عرضه شد.
دلیل دیگر کاهش ذخایر خارجی به واسطه دسترسی به منابع 
ارزی بود که در سال های گذشته ریال آن به دولت داده شده بود 
اما ارز آن مسدود ماند و با آزادسازی این منابع، ارز به واردکنندگان 

تخصیص داده شده است.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام مطرح کرد

تثبیت بازار ارز  با ابزار مرکز مبادله انجام شد نه ارزپاشی
وزیر کشور؛

 ۱۰ میلیون کارت هوشمند صادر شد؛ دستگاه ها 
از مردم کپی مدارک هویتی دریافت نکنند!

وزیر کشور ضمن اعلام صدور ۱۰ میلیون کارت هوشمند ملی برای افرادی که 
در نوبت بودند، گفت: دستگاه ها برای ارائه خدمت به مردم نباید کپی مدارک 

هویتی دریافت کنند.
 احمد وحیدی دیروز در نشست خبری که به مناسبت گرامیداشت روز ملی ثبت احوال )۳دی( 
برگزار شد در پاسخ  افزود: وقتی که دستگاه ها و بانک ها به پایگاه اطلاعات جمعیتی ثبت احوال 
متصل هستند، ضرورتی به دریافت کپی کاغذی مدارک هویتی مردم وجود ندارد.وحیدی با بیان 
اینکه ثبت احوال یکی از سازمان های مهم است، افزود: این سازمان به عنوان یک سازمان پیشرو 
اقدامات زیادی برای انجام دادن دارد و در دولت سیزدهم نیز شاهد تحولات خوبی در این سازمان 
بوده ایم. یکی از این اقدامات، موضوع ایجاد زمینه آمارگیری »ثبت مبنا« است که سال گذشته 
آغاز شد که اگر بتوانیم آمارگیری ثبت مبنا را تکمیل و دنبال کنیم به لحاظ آماری وضعیت بهتری 
پیدا خواهیم کرد.وزیر کشور اظهار داشت: در موضوع جمعیت نیز تکالیف مهمی برای سازمان 
ثبت احوال تعیین شده و این امر منجر به اجرای بهتر قانون جوانی جمعیت شده و در این راستا 
نیز در این سازمان، »اتاق جمعیت«تشکیل شده است.به گزارش اقتصاد آنلاین،ظوحیدی درباره 
صدور کارت ملی برای افراد زیر ۱۵ گفت: این امر یکی از برنامه های ثبت احوال است و احتمالا 
در ماه های آینده آغاز خواهد شد.به گزارش اقتصاد آنلاین،وی با اشاره بر تجمیع کارت های ملی 
با کارت های بانکی تصریح کرد: تفاهم نامه ای با بانک ملی برای این موضوع داریم و این فرایند 
در حال انجام است اما زمان تحقق آن مشخص نیست.وی درباره جوانی جمعیت در پاسخ به این 
سوال که آیا دستگاه ها تکالیف خود را در این زمینه انجام داده اند یا نه؛ گفت: مسئولیت این امر بر 
عهده ساختاری در ریاست جمهوری است و این مجموعه باید پاسخ دهد اما به طور کلی همه 
تکالیف وزارت کشور در بخش استانداری ها و ثبت احوال انجام شده است همچنین همه آمارهای 
روستایی موجود است.وحیدی با اشاره بر هوشمندی سازی خدمات ثبت احوال تصریح کرد: به 
میزانی که خدمات ثبت احوال هوشمند می شود مردم نیز در مراجعات راحت تر خواهند بود. اکنون 
ثبت احوال خدمات هوشمندی برای ایرانیان ساکن خارج از کشور ایجاد کرده و خدمت خوبی 
است همچنین با هماهنگی وزارت کشور نیز کارت ملی برای این افراد صادر می شود و اگر هر 
شخصی مشکل شناسنامه دارد، می تواند با مراجعه به هر یک مجموعه های ثبت احوال مشکل 

خود را رفع کند و نیازی به مراجعه به مرکز اصلی صدور شناسنامه خود ندارد.

 از ورود متقلبان به رشته پزشکی جلوگیری شود
 جان مردم را به دست کسی 

که با تقلب مدرک گرفته نمی سپاریم
رئیس سازمان نظام پزشکی کشور در واکنش به تحصیل داوطلبان شبهه دار 
در رشته پزشکی گفت: به هیچ عنوان فردی که تقلبی کرده و بهره هوشی 

پایینی دارد، نمی تواند عهده دار سلامت مردم شوند.
»محمد رئیس زاده« رئیس سازمان نظام پزشکی کشور در واکنش به اظهارات اخیر  رئیس مرکز 
حقوقی، لوایح و امور مجلس وزارت علوم مبنی بر اینکه تمام داوطلبان شبهه دار در رشته پزشکی 
هستند و نگرانی ایشان از ورود آنها به رشته پزشکی و آسیب به این حرفه گفت: ما معتقدیم اگر 
کسی با تقلب وارد شده و در رشته پزشکی هم تحصیل می کند و با جان مردم سر و کار دارد، 
حتما باید جلوی ورود او گرفته شود.رئیس سازمان نظام پزشکی کشور ادامه داد: به هیچ عنوان 
فردی که تقلبی کرده و بهره هوشی پایینی دارد، نمی تواند عهده دار سلامت مردم شود.رئیس 
سازمان نظام پزشکی گفت: باید افراد توانمند که از هر جهت توانمند هستند، وارد جامعه پزشکی 
شوند، البته منظور از توانمند هم فقط افراد با بهره  ای کیو نیست، چرا که ما افرادی را داریم که 
ای کیو بالایی دارند، اما هوش اجتماعی پایینی دارند.دوره پزشکی و علم پزشکی علم دشواری 
است و نمی توان ساده انگاری درخصوص آن داشت. وی  در گفت وگو با ایلنا تصریح کرد: فردی 
که با تقلب وارد شود، اولا فرد توانمندی نیست و نمی تواند دوره ها را با موفقیت طی کند، ثانیا با 
توجه به اینکه با تقلب وارد شده بقیه دوره ها را هم با تقلب طی می کند. ما نمی توانیم سلامتی 
مردم را به دست فردی بسپاریم که با تقلب مدرک گرفته است. در حوزه سلامت باید به مراتب 

سختگیری ها بیشتر باشد.

عرضه قطره چکانی خودرو از سوی خودروسازان 
بازار آبستن افزایش ۱۰ درصدی قیمتها تا شب عید

یک کارشــناس بازار خودرو با طرح موضوع کاهش عرضه خودرو از سوی 
خودروسازان و تاثیر آن بر روی بازار گفت: در حال حاضر به دلیل عرضه قطره 
چکانی خودرو از سوی کارخانجات به بازار، قیمت با رشد ۵ درصدی مواجه بوده 
و با ادامه این روند، تا شب عید پیش بینی می شود که قیمت ده درصد بالا رود.
فیروز نادری، کارشناس بازار خودرو با اشاره به وضعیت فعلی بازار خودرو گفت: در شرایط کنونی 
به دلیل مجموعه سیاستگذاری ها و رفتارهایی که خودروسازان در بازار دارند، قیمت ها ۵ درصد 
رشد کرده و به اصطلاح بازار شیرین شده است.وی علت اصلی افزایش قیمت ها را عدم تحویل 
خودرو از سوی ایران خودرو دانست و گفت: عرضه پژو پارس معمولی و پژو پارس TU۵ در بازار 
کم شده است و قیمت این دو مدل به یکباره افزایش پیدا کرده؛ این در حالی است که بر اثر این 
اتفاق، قیمت پژو پارس معمولی که ۵۰۰ میلیون تومان بود، به رنج ۵۴۰ تا ۵۵۰ میلیون شده و 
پژو پارس TU۵ از ۶۳۰ به ۶۸۰ میلیون تومان رسیده است.به گفته نادری دلیل دیگر افزایش 
قیمت خودرو، قراردادن سیستم ESP برای یکسری ماشین ها است که سبب فاصله قیمتی ۲۰ 
تا ۴۰ میلیون تومانی این خودروها با نمونه های موتور مستقیم شده و در بازار تنش ایجاد کرده 
است.این کارشناس بازار خودرو  در گفتگو با اقتصاد آنلاین،می گوید: دلار افزایش قیمت نداشته، 
حتی در برخی مواقع کاهشی هم بوده، این در حالی است که ماشین های چینی افزایش قیمت 
نداشته، اما قیمت خودروهای داخلی با کاهش عرضه از سوی شرکت ها رشد کرده است؛ بنابراین 
اگر با همین روند پیش برود تا شب عید قیمت خودرو ۱۰ درصد رشد خواهد کرد.این فعال بازار 
خودرو درباره حباب قیمت خودرو نیز گفت: تقریبا اکثر ماشین ها ۵۰ تا ۶۰ میلیون حباب قیمتی 
دارند، کاهش عرضه سبب شده تا قیمت خودرو کمتر نشود؛ این در حالی است که اوایل سال 
عرضه بالا و تقاضا کم بود، اما الان عرضه کم شده و تقاضا بیشتر شده است.  وی اظهار داشت: 
اگر واردات خودروهای کارکرده عملیاتی می شد در کاهش قیمت خودرو بسیار تاثیر می گذاشت. 
در حال حاضر خودروهای نو هم با تاخیر و طی کردن یک فرآیند اداری طولانی تحویل می شود 
که این روند بازار را متشنج می کند.این کارشناس حوزه خودرو با تاکید بر عرضه قطره چکانی 
خودروهای وارداتی گفت: ماشین های وارداتی که با قیمت ۲ میلیارد تومان تحویل مشتری شده 

در بازار آزاد به ۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان رسیده است.

 موافقت مجمع تشخیص مصلحت نظام
 با ظرفیت سکونتگاهی کشور

مجمع تشخیص مصلحت نظام، مصوبه مجلس درباره اضافه شدن حداقل دو دهم 
درصد مساحت سرزمین به ظرفیت سکونتگاهی کشور را تایید کرد.

هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام، مصوبه مجلس درباره اضافه شدن حداقل دو دهم 
درصد مساحت سرزمین به ظرفیت سکونتگاهی کشور را تایید کرد.هیئت عالی نظارت با بررسی تبصره 
۱ بند پ ماده ۵۰ برنامه هفتم مصوب مجلس، اضافه شدن حداقل دو دهم درصد مساحت سرزمین به 
ظرفیت سکونتگاهی کشور به منظور تسهیل مهاجرت معکوس اقشار مختلف جامعه را مغایر سیاست های 
کلی نظام ندانست.به گزارش بازار، بر اساس این مصوبه، وزارت راه وشهرسازی مکلف شده برای افزایش 
حداقل دو دهم درصدی به ظرفیت سکونتگاهی کشور با تراکم حداکثر ۶۰ نفر در هکتار در روستاها، 
شهرهای کوچک و میانی، مناطق مرزی و شهرک سازی با رعایت سند آمایش سرزمینی اقدام کند.
همچنین هیئت عالی نظارت مجمع بررسی مغایرت های برنامه هفتم مصوب مجلس با سیاست های کلی 
نظام را ادامه داد و فصل ۱۱ توسعه مسکن، فصل ۱۲ ترانزیت و اقتصاد دریا محور و فصل ۱۳ توسعه 

شبکه ملی اطلاعات و اقتصاد رقومی )دیجیتال( را بررسی کرد.

حذف دلار از سبد ارزهای مسافرتی به کشورهای همسایه
دلارزدایی کلید خورد!

مدیــر عامل مرکز مبادله ارز و طلای ایران با تأکید براینکه دلار از ســبد ارزهای 
مسافرتی به کشــورهای همسایه حذف می شود، گفت: برنامه ریزی کرده ایم که 

بتوانیم ارز کشورهای همسایه یا مقصد را در اختیار مسافرین ایرانی قرار دهیم.
علی سعیدی اظهار داشت: برنامه ریزی کرده ایم که بتوانیم ارز کشورهای همسایه یا مقصد را در اختیار 
مسافرین ایرانی قرار دهیم.وی افزود: اگر بتوانیم از ابتدا به مسافر ایرانی اسکناس کشور مقصد را بدهیم، 
برای ایشان راحت تر خواهد بود؛ چرا که اگر دلار یا یورو تحویل دهیم دو بار هزینه تسعیر باید بپردازند که 
با این اقدام هزینه های آنها را کاهش می دهیم.این مقام مسئول در خصوص برنامه بانک مرکزی برای 
تأمین ارزهای مسافرتی سیاحتی و زیارتی اعلام کرد: ارز کشور عراق بصورت دینار، کشور عربستان به 
صورت ریال، کشور ترکیه بصورت لیر و امارات به صورت درهم پرداخت خواهد شد؛ مطالعات انجام شده 
و اقدامات اجرایی نیز پیگیری شده است.سعیدی با تأکید براینکه مسافران میلیونی برای این کشورها داریم 
و طبیعتا اینها تقاضای زیادی برای دلار ایجاد می کنند، تصریح کرد: ما با تمام این کشورها عملا مبادلات 
تجاری داریم و قراردادهای پیمان های پولی دوجانبه را با برخی از آنها داریم و با برخی که نداریم هم بانک 
مرکزی در تلاش برای از سرگیری پیمان پولی دوجانبه است.به گزارش خبرآنلاین، وی به دلارزدایی هم 
اشاره و تاکید کرد: دلارزدایی نه در کشور ما بلکه در خیلی از کشورها شکل گرفته است، نباید اینطوری 
تصور شود که دلارزدایی سیاست خاص کشور ماست و بحث دیپلماتیک در آن دخیل است درحالی که 
بقیه کشورها هم دلارزدایی را بخاطر ریسک های دلار شروع کرده اند، ماهم در این مسیر گام برداشتیم و 
مرکز مبادله هم این کار را شروع کرده است. کاری که در مرکز مبادله باید انجام شود به جمع بندی رسیده 
ولی در خصوص تأمین اسکناس های کشورهای هدف در حال پیگیری اقدامات اجرایی هستیم تا توسط 

بانک های عامل به مرحله اجرای نهایی برسند.

اخبار کوتاه 

علی بابایی کارنامی در خصوص افزایش 
حقوق کارگران برای ســال آینده گفت: 
تا تــورم مدیریت نشــود افزایش زیر 
۴۰درصد حقــوق به مصلحت کارگران 

نیست.
علی بابایی کارنامی، نماینده مجلس در رابطه با 
افزایش حقوق کارگران برای ســال ۱۴۰۳، گفت: 
بحث تعیین مزد کارگران در کشــور برنامه بسیار 
حیاتی و مهم اســت و ارتباطی هم با موضوع مزد 

کارمندان ندارد، چون بر اساس ماده ۴۱ قانون کار و ماده ۹۶ قانون سازمان تامین 
اجتماعی، نحوه تصمیم گیری درباره مزد کارگران بر عهده مرجع دیگری است و 

به طور مستقیم ارتباطی با قوانین مصوب ندارد.
به گزارش شفقنا، وی ادامه داد: ما در سال قبل انتقاد شدیدی به دولت داشتیم 
و الان هم داریم به دلیل اینکه توقع داشتیم دولت محترم چارچوبی را طراحی 
کند که متناسب با تورم و سبد معیشت، حقوق ها را افزایش دهد و بنا بود اگر تورم 
کنترل نشود، بر اساس مصوبه شورای عالی کار، مزد کارگران تجدید نظر شود، 
ولی متاسفانه این کار اتفاق نیفتاد و اظهار نظر ضد و نقیضی در دولت صورت 

می گیرد که فضای خوبی نیست.

بابایی نماینده مردم ساری در مجلس در خصوص 
نامه فراکســیون کارگری به وزیر کار، اظهارکرد: 
چند بار درخصوص تجدید نظر در حقوق کارگران 
به وزیر کار نامه نوشــتیم حتی جلساتی با حضور 
وزیر کار برگزار کردیم که در خصوص مســکن 
ملی کارگران تصمیماتی گرفته شد و قرار بود در 
خصوص مزد کارگران هم جلسه ای برگزار شود که 
انجام نشد؛ به نظر من وزیر کار باید فکر عاجلی در 
این خصوص انجام دهد، زیرا کارگران با توجه به 
تورم دچار چالش هستند و اگر این اتفاق نیفتد کارگران در سال آینده با چالش 

جدی تری مواجه خواهند شد.
وی تصریح کرد: ما باید برای کارگران فکر اساســی کنیم در غیر اینصورت 
نارضایتی شدیدی در میان کارگران ایجاد می شود. جلسه شورای عالی کار برای 
ترمیم حقوق ها باید برگزار شود و هنوز هم درخواست برگزاری این جلسه را داریم 
و تصمیمات باید از ماه ششم به بعد اتخاذ و معوقات هم باید پرداخت شود؛ بنابراین 

ما منتظر تصمیم دولت هستیم.
بابایی کارنامی در خصوص افزایش حقوق کارگران برای سال آینده گفت: تا 

تورم مدیریت نشود افزایش زیر ۴۰ درصد حقوق به مصلحت کارگران نیست.

غلامرضا نوری قزلجه، نماینده مجلس، 
درباره افزایش شــدید مالیــات به در 
خواست دولت گفت: اضافه شدن شدید 
مالیات ها در چند سال یعنی فشار به سفره 

و معیشت مردم!
 افزایش مالیات به درخواست دولت، اگرچه ممکن 
است ناترازی های بودجه را تا حدی سامان دهد، اما 
مشکل اصلی سر جای خود باقی می ماند و جامعه 
ناچار به پرداخت ناترازی ها و ناکارآمدی های دولت 

در بودجه اســت. تداوم این روند با افزایش ۱ درصدی مالیات بر ارزش افزوده 
نیز چالش های سختی در مسیر بازار و تولیدکنندگان قرار خواهد داد. غلامرضا 
نوری قزلجه، نماینده مجلس، درباره افزایش شدید مالیات به در خواست دولت 
به »انتخاب« گفت: در شــرایط تورمی و رکودی، افزایش مالیات اصلا روش 
درستی برای مدیریت اقتصاد کشور نیست. آنچه دولت در پیشنهاد خود برای 
مالیات دارد، افزایش ۵۰ درصدی نسبت به سال ۱۴۰۲ است. در حالیکه در سال 
۱۴۰۲ هم ۶۱ درصد به مالیات ها اضافه شد. اضافه شدن شدید مالیات ها در چند 
سال یعنی فشار به سفره و معیشت مردم! نهایت آن طیفی که مالیات می پردازد 
اقشار مختلف و درآمددارن ثابت هستند. همه این افراد با افزایش مالیات سفره 

شان کوچک می شود و تورم جدی تری را تجربه 
خواهند کرد.وی در ادامه درباره نظر مجلس درباره 
درخواست های دولت مبنی بر افزایش مالیات اشاره 
کرد: اینکه مجلس با دولت چه برخوردی می کند 
بستگی به رای گیری دارد. اگر مجلس تایید کند 
که مالیات بر ارزش افزوده ۱۰ درصد بشود، نشان 
از این است که با دولت هم رای است و همراهی 
دارد. اگر مقاومتی در مجلــس صورت گرفت و 
مالیات را کاهــش دادند، آنگاه می توان گفت که 
مجلس با توجه به شــرایط اقتصادی مردم تصمیم گرفته است. نوری قزلجه 
سپس درباره جبران ناترازی بودجه با جیب مردم گفت: نکته اساسی اینجاست که 
دولت می گوید ما چاره ای جز مالیات نداریم و بودجه را با ناترازی کمتری بسته 
ایم. این مسئله از نظر عدد و رقم درست است، اما به چه قیمتی قرار است بودجه 
تراز شود؟ آیا توانستیم از محل رفع تحریم و افزایش صادرات نفت بودجه را تامین 
کنیم یا از طریق جیب مردم می خواهیم بودجه را تامین کنیم؟ با وجود تمامی 
وعده های دولت در مسیر رفع تحریم ها و افزایش فروش نفت و رفع هزینه های 
سربار صادرات؛ همه ی این ها بر زمین مانده است. کشور های همسایه از میادین 

مشترک ما بهره برداری می کنند، اما اینجا در حال فشار بر جیب مردم هستیم.

 افزایش زیر 40 درصد حقوق
 به مصلحت کارگران نیست

 نماینده مردم ساری در مجلس:

پیشنهاد دولت برای افزایش 50 درصدی مالیات در حالی 
ست که در سال 1402 هم 61 درصد به مالیات ها اضافه شد

نوری قزلجه: 

رئیس سازمان توسعه تجارت 
الکترونیک گفت: که از ســال 
۹۳ تا سال ۱۴۰۱ هزینه کارمزد 
سامانه به جای اینکه به حساب 
به  واریز شود،  خزانه کشــور 
حساب پیمانکار اجرایی سامانه 

واریز می شده است.
ظهر دیروز رئیس ســازمان توسعه 
تجارت الکترونیک در نشست خبری 

از تغییر شماره حساب پرداخت کارمزد سامانه مناقصه خبر داد.امین 
کلاهدوزان در این نشست با بیان اینکه مطابق نص صریح قانون 
پرداخت کارمزد ســامانه باید صرفا به حساب خزانه دولتی صورت 
بپذیرد گفت: با توجه به ایراد قانونی متذکر از سوی نهاد های نظارتی و 
تطبیق با قوانین موضوعه کشور درگاه های پرداخت کارمزد مناقصه تا 
زمان اصلاح، مطابق مقررات کشور قطع شده است. بر همین اساس 
وجوه کارمزد تعیین شده باید صرفا به حساب خزانه دولت به شماره 
۴۰۰۱۰۶۲۷۰۱۰۲۹۳۹۰ نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
به نام مرکز توسعه تجارت الکترونیکی واریز و پس از آن نسبت به 
ثبت تیکت به همراه تصویر فیش واریزی و درخواست اعمال فیش و 

ادامه مراحل در سامانه ستاد ایران اقدام نماید.
کلاهدوزان در پاســخ به سوال رویداد مبنی بر اینکه پیش از این 
مبالغ به کدام حساب واریز میشده است گفت: متاسفانه یک تخلف 
یا مغایرت قانونی از ســال ۹۳ تا سال ۱۴۰۱ رخ میداده است. چون 

ما در مقام قضاوت نیستیم و هنوز حکم 
دادگاه اعلام نشده نمی توان گفت این 
مسئله تخلف، فساد یا مغایرت قانون 
بوده، اما پرونده در دســتگاه قضایی در 

حال بررسی است.
رئیــس ســازمان توســعه تجارت 
الکترونیــک ادامــه داد: در ســال ۹۳ 
قراردادی بین مدیران وقت ســازمان 
توسعه تجارت الکترونیک با پیمانکار این 
سامانه که یکی از شرکت های زیر مجموعه بانک ملت بوده منعقد 
می شود و در این قرارداد ذکر شده به جای اینکه پول به حساب خزانه 
برود به حساب پیمانکار واریز شود که مسلما این مبلغ عدد بزرگی را 
شامل میشده است. این روال تا سال گذشته ادامه داشته است، اما از 
زمانیکه ما در سازمان مسئولیت را به عهده گرفتیم پس از استعلام 
از معاونت حقوقی ریاست جمهوری و بررسی هایی که کارشناسان ما 
انجام دادند متوجه این مغایرت شدیم و از شهریور ماه اجازه واریز شدن 

پول به حساب پیمانکار گرفته می شود.
کلاهدوزان در خصوص میزان مبلغ واریزی به این حساب گفت: 
عدد دقیق آن هنوز مشخص نشده است، اما سال گذشته ۶۳۵ هزار 
میلیارد ریال میزان واریزی در این سامانه بوده که بخشی کمی از آن 
به این حساب واریز شده است. پرونده هم اکنون در دستگاه قضایی 
در حال بررسی است و معاونت حقوقی ریاست جمهوری نیز آن را 

پیگیری می کند

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: تحلیل برخی این است که 
اگر با ارز غیردولتی خودرو وارد شــود، ارزی که در کف بازار وجود دارد به 
واردات خودرو ســوق پیدا می کند و این اتفاق به تلاطم بازار ارز در کشور 
می انجامد، پاسخ به این ادعا این است که رقم ارز موردنیاز برای واردات 
خودرو بسیار بالاست و با ارزهای موجود در کف بازار نمی توان خودرو وارد 
کرد، در حالی که صادرکنندگان می توانند از درآمدهای ارزی خود در خارج از 

کشور این مقدار ارز را تامین و خودرو وارد کنند.
عباس علی آبادی وزیر صمت خواهان تامین ارز موردنیاز برای واردات خودرو از محل سامانه 
نیماست. حجت الله فیروزی، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس در گفت وگو با ایلنا به 
این پیشنهاد واکنش نشان داد و اظهار کرد: پیش تر نظر دولت این بود که قانونی برای واردات 
خودرو وجود ندارد و این امر در واردات این کالا محدودیت هایی ایجاد می کند، در همین راستا 
مجلس از سال گذشته تلاش کرد تا مجوز واردات خودروهای نو و دست دوم تا عمر پنج 
سال ساخت را به دولت بدهد و در این امر موفق بود.وی افزود: همچنین سران قوا مصوبه ای 
تصویب کرده بودند که واردات خودرو مانند بسیاری از کالاهای دیگر ممنوع شود؛ این مصوبه 
سه سال اجرا و مدت آن در اردیبهشت سال گذشته منقضی شد. در نتیجه محدودیتی که به 
واسطه تصمیم سران قوا بر واردات خودرو حاکم شده بود نیز برداشته شد. در این شرایط هم 
مجلس به واردات خودروهای نو و کارکرده مجوز داد و هم محدودیتی که دولت در واردات 
به واسطه تصمیم سران قوا با آن مواجه بود برطرف شد و هرگونه مانعی برای واردات انواع 
خودروهای بنزینی، هیبریدی و برقی از هر شرکت سازنده ای از بین رفت.  فیروزی ادامه داد: 
متاسفانه با وجود همه این مصوبات و تلاش های صورت گرفته و جلسات گوناگونی که در 
کمیسیون صنایع با حضور وزیر صمت و رئیس بانک مرکزی برگزار شد، هنوز هیچ اقدامی 
برای واردات خودرو انجام نشده آن هم با وجودی که قانون برای واردات خودرو وجود دارد. در 
همین زمینه، هفته گذشته نیز جلسه ای با حضور وزیر صمت و رئیس بانک مرکزی با هدف 

یافتن راهکاری برای برون رفت از بن بست موجود شکل گرفت.  عضو کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس خاطرنشان کرد: مجلس به طور ویژه این موضوع را پیگیری می کند؛ حتی 
آیین نامه اجرایی قوانین داخلی مجلس اجازه می دهد اگر قانونی توسط دستگاه اجرایی اجرا 
نشود، کمیسیون مربوطه گزارش آن را به مجلس ارائه کند و در صورتی که مجلس گزارش 
را وارد بداند، آن را به دلیل اجرا نشدن قانون به قوه قضاییه ارسال کند. متاسفانه باید بگوییم 
کمیسیون مجبور است در صورت اجرا نشدن قانون به این سمت برود، زیرا واردات خودرو 
مطالبه مردم و آرامش بخش بازار داخلی این کالاست. به باور من حل مشکل خودرو باید امروز 

در اولویت دولت باشد زیرا دیگر از حالت طبیعی خارج شده است.
نماینده شهر فسا گفت: گلایه ما در مجلس این است که دولت خود لایحه واردات خودرو را 
ارائه کرده و مجلس هم براساس نظر دولت این لایحه را تصویب کرده و همه محدودیت ها 
بر سر راه واردات رفع شده است. در موضوع تامین ارز از هر منبعی که قرار است تامین شود 

خود دولت باید شرایط تامین آن را فراهم کند.
وی تصریح کرد: این موضوع را نمی توان به مشکلات ارزی کشور گره زد و مجلس متوجه 
تحریم ها و محرومیت های برآمده از آن است اما تنها گزینه موجود برای تامین ارز موردنیاز 
برای واردات خودرو منابع ارزی داخلی کشور نیست و در حال حاضر تاجران ایرانی آمادگی 
واردات خودرو از محل ارزی که در خارج از کشور از محل کسب و کارشان به دست آورده اند 
را دارند. در چنین شرایطی باید دید که چرا دولت با واردات خودرو از این منابع ارزی موافقت 

نمی کند.
فیروزی یادآور شد: تحلیل برخی این است که اگر با ارز غیردولتی خودرو وارد شود، ارزی که 
در کف بازار وجود دارد به واردات خودرو سوق پیدا می کند و این اتفاق به تلاطم بازار ارز در 
کشور می انجامد، پاسخ به این ادعا این است که رقم ارز موردنیاز برای واردات خودرو بسیار 
بالاست و با ارزهای موجود در کف بازار نمی توان خودرو وارد کرد، در حالی که صادرکنندگان 

می توانند از درآمدهای ارزی خود در خارج از کشور این مقدار ارز را تامین و خودرو وارد کنند.

 پول های دولت به جای خزانه 
به حساب پیمانکار واریز شده است

تخلف بزرگ در سامانه مناقصات!

 قانون واردات خودرو اجرا نشود 
به قوه قضائیه مراجعه می کنیم

عضو کمیسیون صنایع مجلس:

  پول از جیب عموم مردم 
به جیب ذی نفعان اقتصادی می رود

تحلیل پیمان مولوی از داده های رشد اقتصادی:

یک کارشناس اقتصادی با تحلیل داده های رشد اقتصادی، درباره ریسک های پیرامون آن و علت 
احساس نشدن این رشد در سفره های خانوار توضیح داد.

 بانک مرکزی چندی پیش جدیدترین داده های خود از رشد اقتصاد ایران در ۶ ماهه سال ۱۴۰۲ را منتشر کرد؛ داده هایی 
که بر اساس آن، رشد اقتصادی با نفت ۴.۷ درصد و بدون نفت ۳.۶ درصد ثبت شده که حاکی از بهبود وضعیت این ارقام در 
مقایسه با دوره مشابه سال گذشته است. با این وجود، بخشی از کارشناسان با اشاره به فقدان اثرگذاری رشد اقتصادی روی 
بهبود وضع زندگی مردم، معتقدند که ارقام ثبت شده با واقعیت های اقتصادی تناسبی نداشته و گمراه کننده هستند.پیمان 

مولوی، کارشناس اقتصادی در گفتگو با تجارت نیوز، با تحلیل داده های رشد اقتصادی به بررسی این موضوع پرداخت.

ریسک انتخابات آمریکا برای رشد اقتصادی ایران
مولوی در ابتدا به اثر نفت بر رشد اقتصادی پرداخت و تصریح کرد: »یک بخش از رشد اقتصادی به رشد فروش 
نفت باز می گردد که به دلیل فرصت و تنفسی که دولت بایدن برای حفظ شرایط پس از برجام و بر هم نخوردن این 
شرایط به ایران داده تا چینی ها و دیگر کشورها بتوانند نفت ایران را بخرند. اما ریسک این موضوع آن است که اگر 
ترامپ یا هر جمهوری خواه دیگری در سال آینده به کاخ سفید بیاید، فروش نفت ایران باز هم می تواند کاهش یابد و 

دیگر خبری از این رشد اقتصادی نخواهد بود.«
رشدی که سبب بهبود زندگی مردم نشد

این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه رشد اقتصادی باید باعث بهبود زندگی مردم شود، این سوال را مطرح کرد 
که با تورم ۴۵ درصدی، زندگی مردم چگونه می خواهد بهتر شود؟ وی در ادامه گفت: »رشد اقتصادی یعنی بزرگ 
شدن اندازه اقتصاد کشور، جذب پول در آن و تقویت طرف عرضه که در حال حاضر نشانه ای از این تقویت شدن 
نمی بینیم. از طرف دیگر رشد نقدینگی، تقاضای عجیب و غریبی در بازارها به وجود آورده و تورم به ۴۵ درصد رسیده 
است.وی در ادامه اظهارات خود افزود: »این چه معادله ای است که اقتصاد ایران در آن رشد می کند، نرخ ارز تثبیت 

می شود و همه چیز خوب است اما از آن طرف تورم هم ۴۵ درصد است و زندگی مردم نسبت به همین زمان در سال 
گذشته بهتر نشده است؟ رشد اقتصادی افزایش یافت اما آیا رفاه و قدرت خرید مردم بیشتر شده است؟ اگر دوستان 

جواب این سوالات را فارغ از اعداد و ارقام بدهند، ما از آنها تشکر می کنیم.«
رشد اقتصادی به سود ذی نفعان

بخشی از صاحب نظران بر این نکته تاکید دارند که دولت بزرگترین مصرف کننده در اقتصاد ایران است و رشد اقتصادی 
کشور به واسطه افزایش هزینه های دولت بوده است. مولوی درباره این موضوع گفت: »اقتصاد ایران یک اقتصاد شبه دولتی 
و ذی نفعانه است که همه تقاضاها را در اقتصاد سازمان دهی کرده و بیشترین تقاضا را ایجاد می کند. وقتی نقدینگی در پایان 
سال به هشت هزار هزار میلیارد تومان می رسد، تقاضای ایجاد شده به واسطه آن در قسمت عرضه توسط برخی گروه ها 
جبران می شود و الزاما مردم و کسب وکارهای کوچک و متوسط در آن دخیل نیستند. به عبارت دیگر، ۸۰ تا ۹۰ درصد از 
اعداد و ارقامی که از رشد اقتصادی ثبت شده منتفع نشده اند.«مولوی در پایان با ارائه یک مثال خاطرنشان کرد: »خودرو 
مونتاژ شده چینی، با سه برابر قیمت چین در ایران فروخته می شود. در این میان، خودروساز از این شرایط سود می برد اما 

مصرف کننده ضرر می کند. به این ترتیب پول از جیب عموم مردم به جیب ذی نفعان اقتصادی می رود.«

 دود بلاتکلیفی در  چشم مردم
عضو هیئت مدیره اتحادیه کسب و کارهای مجازی؛ اتحادیه کسب و کارهای مجازی در کماست

الفت نســب گفت: در حال حاضر، اتحادیه کســب و کارهای مجازی ۵ تا ۶ هزار عضو 
دارد و موضوع نظارتی از سوی این نهاد باید با جدیت پیگیری شود. امکان کلاه برداری 
و تخلف های دیگر در این حوزه وجود دارد که این قبیل مسائل، اهمیت رسیدگی و نظارت 
توسط نهاد نظارتی را دوچندان می کند. متأسفانه اتحادیه در کما به سر می برد و مسئولین 

هم ظاهراً علاقه و اراده ای برای کمک به این نهاد ندارند.
کسب و کارهای مجازی به شرکت ها یا فعالیت هایی اطلاق می شود که عملیات و تعاملات خود را به صورت 
آنلاین و از طریق اینترنت انجام می دهند. این نوع از کسب و کارها شامل مواردی نظیر فروشگاه های آنلاین، 
خدمات آنلاین، پلتفرم های واسطه ای، رسانه های اجتماعی و تبلیغات، رسانه ها و محتوای دیجیتال، آموزش از راه 
دور می شوند.این کسب و کارها مزایای متعددی نظیر دسترسی گسترده و بدون مرزهای جغرافیایی به مشتریان، 
هزینه های کمتر از کسب و کارهای سنتی و امکان پیاده سازی انعطاف پذیر استراتژی های بازاریابی دیجیتال 
را دارند.مسئولیت نظارت و ساماندهی کسب و کارهای مجازی بر عهده نهادها و سازمان های متفاوتی در هر 
کشوری است. در ایران، نهادهایی مانند وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، سازمان تنظیم مقررات رادیویی و 
سازمان های نظارتی مختلف مانند کارگروه ملی فضای مجازی و اتحادیه کسب و کارهای مجازی وظیفه نظارت 
بر فعالیت های مجازی و اعمال نظم و قانون در این فضا را بر عهده دارند.این سازمان ها ممکن است وظایفی مانند 
صدور مجوز، تعیین استانداردهای فنی و اخلاقی، برخورد با محتوای غیرقانونی و مدیریت حقوق مصرف کنندگان 
را انجام دهند. به طور کلی، هدف از نظارت و ساماندهی این است که اینترنت محیطی امن برای کاربران و کسب 
و کارها باشد و در عین حال از رشد اقتصاد دیجیتال حمایت کند.همچنین باید توجه داشت که مقولۀ نظارت 
و ساماندهی می تواند شامل استفاده از ابزارهای فنی مانند فیلترینگ و کنترل ترافیک و نیز ابزارهای قضایی و 

قانون گذاری باشد. سیاست ها و راهکارهای اجرایی در این زمینه معمولاً با توجه به قوانین ملی، فرهنگی و اجتماعی 
هر کشور شکل می گیرند.اتحادیه کسب و کارهای مجازی طی ماه های گذشته حواشی و اتفاقات مختلف را 
تجربه کرده و حتی خبرهایی مبنی بر وجود اختلاف نظرهای شدید در درون اتحادیه شنیده شده است. برای 
بررسی آخرین وضعیت اتحادیه، گفت و گویی با رضا الفت نسب، عضو هیئت مدیره اتحادیه کسب و کارهای 

مجازی انجام دادیم که در ادامه می خوانید.
سنگ بزرگ وزارت صمت

الفت نسب درباره خبرهای اخیر پیرامون وجود اختلافات گسترده در اتحادیه کسب و کارهای مجازی گفت: 
اختلاف خاصی در اتحادیه وجود ندارد و اخبار اخیر در این خصوص به صورت مبالغه آمیزی منتشر شده است. 
وزارت صمت به مدت ۲ ســال از برگزاری انتخابات اتحادیه جلوگیری کرده و دلیل این تصمیم هم برای ما 
مشخص و روشن نیست. او ادامه داد: متأسفانه این صنف مهم کماکان در انتظار است تا بعد از گذشت ۲ سال، 
زمان دقیق برگزاری انتخابات تعیین شود. البته نهادهای نظارتی در این زمینه اطلاعاتی دارند و اقداماتی را نیز 

ترتیب دادند ولی هنوز نتیجه دلخواه حاصل نشده است.
۱۰ ماه بلاتکلیفی!

عضو هیئت مدیره اتحادیه کسب و کارهای مجازی در ارتباط با تعامل اتحادیه کسب و کارهای مجازی با دولت 
و مجلس بیان کرد: در حدود ۱۰ ماه است که جلسات هیئت مدیره تشکیل نشده و من به عنوان یکی از اعضای 
هیئت مدیره از آخرین وضعیت همکاری های اتحادیه با دولت و مجلس اطلاع چندانی ندارم. الفت نسب در 
خصوص ضررهای احتمالی مردم و کسب و کارها ناشی از وضعیت کنونی اتحادیه عنوان کرد: بی تردید مصرف 
کننده ها از اتفاقات اخیر زیان می بینند و دود این بلاتکلیفی به چشم مردم خواهد رفت. در حال حاضر کسب و 

کارها چالش های فراوانی دارند و این شرایط می تواند اثر منفی روی فعالیت آن ها بگذارد.
دولت نسبت به مطالبه گری اتحادیه حساس شد

وی ضمن تاکید بر اهمیت اتحادیه کسب و کارهای مجازی به گسترش نیوز گفت: در دوران فعالیت اتحادیه، این 
نهاد موفق به ارائه درخواست ها و مطالبات خود به دولت، مجلس و دیگر نهادهای مرتبط پیرامون مسائل گوناگون 
شد اما در وضعیت نابسامان فعلی، کسب و کارها نهاد مطمئنی را برای حل و فصل مشکلات خود پیدا نمی کنند. 
موضع خنثی دولت و وزارت صمت به این مشکلات باعث تعجب است و این بی اعتنایی با شعارهای گذشته هیچ 
گونه همخوانی ندارد. این کارشناس در ادامه خاطرنشان کرد: امیدوارم مسئولان نوع نگاه خود را نسبت به این 
موضوع تغییر داده و انتخابات را هرچه سریع تر برگزار کنند. به باور من، دولت نسبت به بحث مطالبه گری اتحادیه 

طی سال های اخیر دچار حساسیت شد و این موضوع در تغییر رویه وزارتخانه بی تأثیر نبود.
اتحادیه در کما به سر می برد 

الفت نسب افزود: نقایص و کمبودهای اتحادیه را نمی توان منکر شد اما باید واقعیت های موجود را نیز پذیرفت. اتحادیه 
کسب و کارهای مجازی، دور اول از فعالیت های خود را سپری می کند و دولت حتی با وجود ضعف های احتمالی، نباید 
حمایت خود را کاهش می داد تا شرایط به این سمت و سوی نامطلوب سوق پیدا کند. او تصریح کرد: در حال حاضر، 
اتحادیه دارای ۵ تا ۶ هزار عضو است و موضوع نظارتی از سوی این نهاد باید با جدیت پیگیری شود. همان طور که 
استحضار دارید، امکان کلاه برداری و تخلف های دیگر در این حوزه وجود دارد که این قبیل مسائل، اهمیت رسیدگی 
و نظارت توسط یک نهاد نظارتی را دوچندان می کند. متأسفانه اتحادیه در کما به سر می برد و مسئولان هم ظاهراً 
علاقه و اراده ای برای کمک به این نهاد ندارند.عضو هیئت مدیره اتحادیه کسب و کارهای مجازی در پایان اضافه کرد: 
اتحادیه در حوزه ساماندهی کسب و کارها در بخش های مختلف به فعالیت می پردازد. ما پس از بررسی های لازم و 
در صورت صلاحدید، اقدام به صدور مجوز می کنیم و سپس توسط کمیسیون ها به فعالیت های نظارتی می پردازیم. 
اتحادیه در بحث نظارت بر فعالیت های کسب و کارهای مجازی می تواند بازوی حمایتی خوبی برای حاکمیت باشد. 

در موضوعات رقابتی، اتحادیه قوانین خاصی برای ورود ندارد و شورای رقابت متصدی این امر محسوب می شود.


